
 توسعه ۷ میدان نفتی ایران 
توسط شرکت های روسیه

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با اشاره به اینکه اکنون ۷ 
میدان نفتی ایران توسط شرکت های روسیه در حال توسعه است، 
گفت: در توسعه این میدان ها از حداکثر توان شرکت های داخلی 
ایران استفاده می شود.  محسن خجسته مهر شامگاه سه شنبه )۲۳ 
آبان ماه( در حاشیه آیین امضای تفاهم نامه تأسیس مرکز راهبردی 
هوش مصنوعی و میدان های نفت و گاز دیجیتال و امضای قرارداد 
کسب فناوری حفر چاه های افقی طویل و چند شاخه با بومی سازی 
ابزار آراس اس در جمع خبرنگاران با اشاره به اینکه رویکرد 
گسترش یافته شرکت ملی نفت ایران استفاده از تکنولوژی های 
دانش محور و فناورانه است، افزود: برای اینکه بخش مهمی 
از افزایش تولید نفت محقق شود باید از تجهیزات فناورمحور 
حفاری استفاده کنیم بنابراین ابزار حفاری هدایت پذیر دورانی ما 
را به این هدف نزدیک می کند.  وی با تاکید بر اینکه در راستای 
دانش بنیان کردن تولید نفت و گاز تصمیم گرفتیم ابزار راهبردی 
را با راهبری و هدایت معاونت علمی و فناوری رئیس جمهوری در 
داخل کشور بسازیم، ادامه داد: ارزش ساخت اولین نمونه این ابزار 
حدود ۵۰۰ میلیارد تومان است و شرکت ملی نفت ایران تضمین 
۱۰ ساله خرید خدمت را به سازنده این ابزار داده است. معاون 
وزیر نفت تصریح کرد: تولید نفت در برخی از لایه های نفتی بدون 
حفاری افقی امکان پذیر نیست و این ابزار می تواند در این موارد تا 
۱۰۰ درصد افزایش تولید ایجاد کرده و تولید را تا ۲ برابر بالا برده و 
افزایش تولید را اقتصادی کند. خجسته مهر با اشاره به اینکه یکی از 
دستاوردهای حفاری افقی این است که به ما اجازه می دهد حداکثر 
دسترسی را به لایه های نفتی داشته باشیم و افزایش تولید را 
محقق کنیم، گفت: همچنین در لایه های نفتی بسیار نازک امکان 
حفاری عمودی مشکل و غیرممکن است و باید به سمت حفاری 
افقی برویم. بنابراین باید از ابزاری استفاده کنیم که حداکثر 
تماس افقی را با لایه نفتی داشته باشد و در پیشرفته ترین حالت 
حفاری های افقی چند کیلومتری را به ثبت برسانیم. وی افزود: ابزار 
حفاری هدایت پذیر دورانی راندمان حفاری جهت دار را افزایش 
می دهد و سرعت کار را بالا می برد. مدیرعامل شرکت ملی نفت 
ایران ادامه داد: در حفاری سرعت فاکتور بسیار مهمی است زیرا 
حدود ۵۰ درصد هزینه های توسعه یک میدان مربوط به حفاری 
است. باید تلاش کنیم با استفاده از ابزارهای جدید، حفاری چاه که 
۱۱۰ روز زمان می برد را به ۷۰ روز برسانیم تا تولید نفت اقتصادی 
شود. از سوی دیگر عمده حفاری های جدید جهت دار است و از این 
ابزار استفاده خواهد شد. خجسته مهر تاکید کرد: در حال حاضر 
۷ میدان نفتی ایران توسط شرکت های روسی در حال توسعه 
هستند و بخش قابل توجهی از خدمات فنی و مهندسی توسط 
شرکت های ایرانی انجام می شود. وی تصریح کرد: بر اساس قانون 
حداکثر استفاده از توان تخصصی داخل، شرکت های ایرانی همگام 
با شرکت های روسی در امر توسعه این ۷ میدان نفتی در جنوب و 

شمال غرب کشور در حال فعالیت هستند. 

 اما و اگرهای همکاری ایران و چین
 در تولید خودرو

عباس علی آبادی، وزیر صنعت، معدن و تجارت از تلاش این 
وزارتخانه برای توسعه روابط با صنعت خودروی چین و تولید 

مشترک خودرو توسط تهران و پکن خبر داده است. 
امیرحسین کاکایی، کارشناس خودرو در گفت وگو با ایلنا 
اصل این موضوع را تحسین برانگیز، اما آمیخته با چالش هایی 
دانست که اجرای آن با ابهاماتی همراه می کند. وی در این باره 
گفت: وقتی نام چین به میان می آید، مفاهیمی حاکی از ضعف 
و ناکارآمدی به ذهن جامعه ایرانی متبادر می شود، اما من توجه 
به این امر را در موضوع همکاری چین و ایران لازم می دانم که 
صنعت چین در چند سال اخیر رشد چشمگیری داشته تا جایی 
که در این زمینه در نقاطی گوی سبقت را از اروپایی ها و حتی 
آمریکایی ها ربوده و برخی از بازارهای آنان را به دلیل رشد 
کیفیت و تعدیل قیمت تصاحب کرده است.  کاکایی افزود: چین 
این روزها خود را در جایگاه رقابت با آمریکا در توسعه صنعتی 
و اقتصاد کلان می بیند و در همین حال از یکسو در تلاش است 
حضور خود در بازارهای جهانی حفظ کند و از سوی دیگر به مواد 
اولیه برای توسعه صنعتی نیاز دارد.  وی ادامه داد: در این بین 
وزیر صمت از همکاری چین و ایران برای تولید خودرو و جذب 
سرمایه چینی به صنعت خودروی ایران می گوید، آن هم در 
شرایطی که ما در ایران با کمبود سرمایه برای توسعه صنایع 

زیربنایی رو به رو هستیم. 
با این تفاسیر وزیر صمت تصمیم درست و به جایی برای 
صنعت خودروی کشور گرفته، اما در این مسیر چند چالش وجود 
دارد نمی توان به سادگی از آنها عبور کرد.  این کارشناس در 
تشریح چالش های جذب سرمایه گذار چینی در صنعت خودروی 
ایران گفت: در حال حاضر صنعت خودروی چین حضور پررنگی 
در بازار خودروی ایران دارد، حضور ۲۰ مدل خودروی چینی 
جدید در دومین نمایشگاه تحول صنعت خودروی کشور که از 
دیروز آغاز به کار کرده شاهدی بر درستی این ادعاست و نشان 
می دهد چینی ها بدون سرمایه گذاری در صنعت خودروی ایران 
بازار خودروی کشور ما را در اختیار دارند، پس چرا باید در محیط 

پرریسکی مانند ایران سرمایه گذاری کنند؟ 
وی افزود: در چنین شرایطی ایران انواع مواد خام تولید مانند 
نفت، مس و فولاد را به این دلیل که تحریم است با قیمت هایی 
حدود ۱۰درصد پایین تر از قیمت جهانی به چین می فروشد و به 
دلیل همین تحریم ها قادر به دریافت پول در ازای کالاهایی که 
به چین می فروشد نیست در نتیجه در معامله ای تهاتری در برابر 
مواد خامی که به چین می دهد انواع کالا در قالب محصول نهایی 
دریافت می کند که خودروهای چینی نیز از جمله آنها هستند. 

کاکایی اضافه کرد: در چنین شرایطی چند ابهام به وجود 
می آید؛ نخست اینکه حتی اگر ایران در جذب سرمایه چینی ها 
موفق شود، این توفیق به معنای افزایش تولید خودروهای 
مشترک در ایران است آن هم در شرایطی که ایران بازار مصرف 
خودروهای چینی و از مقاصد صادرات این کالا از مبدا چین 
است؟ دوم اینکه آیا همکاری صنعت خودروی چین و ایران به 
معنای توسعه ساختارهای فن آورانه صنعت خودروست و یا قرار 
است این همکاری به ایجاد یک خط مونتاژ قطعات ساخت چین 
و سرهم بندی آنها در ایران بینجامد که اگر قرار به سرهم بندی 
باشد، اینجا هم اصل ماجرا در چین اتفاق می افتد و ایران تنها 

بازار مصرف قطعات خودروی ساخت چین می شود. 

آرمان ملی - صدیقه بهزادپور: ناهماهنگی حقوق و 
دستمزدها با گرانی ها و افزایش قیمت ها به شکل افسارگسیخته 
از یکسو و انتشار آمارهای دولتی مبنی بر کاهش قیمت ها و 
ثبات اقتصادی از سوی دیگر گروه حداکثری حقوق بگیران 
و اقشار کارگر و کارمند را در سرگردانی فروبرده و این 
گمان را ایجاد کرده است که شاید مدیریت آنها بر حقوق و 
دستمزدهایشان مطلوب نیست که نمی توانند با 8 میلیون 
حقوق خود در این شرایط کاملا بهینه شده به زعم دولت 
نمی توانند زندگی خود را سامان بخشند، اما با کمی تفکر 
و محاسبه از سوی سازمان های غیردولتی درخواهیم یافت 
که به واقع تناسبی فیمابین نرخ تورم، خط فقر و درآمدها 
و دستمزدها نیست و بهترین کار در این میان این است که 
فقط یک ماه به مسئولانی که میزان حقوق و دستمزدها را 
کارشناسی و اعلام کرده اند پیشنهاد شود: بفرمایید یک ماه با 

حقوق 8 میلیون تومانی زندگی کنید!

  دور باطل افزایش حقوق و گرانی ها و تورم
به گزارش »آرمان ملی«، مطالبه افزایش حقوق کارگران و 
کارمندان و اقشار آسیب پذیر جامعه به وضعیت معیشتی خود 
و درخواست افزایش حقوق و دستمزدها نسبت به گرانی ها و 
تورم افسارگسیخته جامعه تاکنون به جایی نرسیده است و 
برخی از نمایندگان مجلس به شکل کاملًا شفاف اعلام کرده اند 
که درباره حقوق بازنشستگان و... در برنامه هفتم توسعه نیز 
در این باره تصمیم گیری نشده است. از سوی دیگر با توجه 
به بودجه پیش بینی شده در سال آینده به نظر می رسد راهی 
برای افزایش حقوق کارگران بیشتر از آنچه که تاکنون انجام 
شده است وجود ندارد، چراکه در غیراینصورت و الزام به افزایش 
حقوق ها در این ساختار اقتصادی ناچار به چاپ پول کرد که باز 

هم در ورطه افزایش تورم و گرانی خواهیم افتاد. 

  فرمولی ساده 
اما برای خروج از سردرگمی از آمار متناقض و شواهد موجود، 
بهترین کار مقایسه کیفیت و کمیت زندگی و هزینه ها طی 
ماه های اخیر است که حتی می توانیم به راحتی خط فقر را نیز 
تعیین کرد و و رفاه نسبی افراد جامعه را محک زنیم. افزایش 
حقوق های حدود ۲۰ درصدی و تورم ۵۰ درصدی و گرانی های 
روزمره همه اقلام اساسی و غیراساسی از جمله شاخص هایی 
است که هر کسی با گوشت و پوست و خون خود درجامعه لمس 
می کند و به راحتی درمی یابد که در حال دور شدن از سطح 
رفاه نسبی در جامعه و رسیدن به خط فقر اکثریت نسبی جامعه 
می باشیم و انطباق هزینه ها و درآمدها در شرایط کنونی برای 
اکثریت جامعه با حداقل حقوق کارگری حتی با وجود شاغل 

بودن زن و مرد در خانواده دشوار است. 
بر اساس این گزارش، موسوی لارگانی، نماینده مجلس 
سیزدهم در حالی از افزایش حقوق در سال آینده صحبت 
کرده که پیشتر بخشنامه بودجه ۱4۰۳ خبر از افزایش ۲۰ 
درصدی حقوق در سال آینده می داد. با توجه به حداقل 
دریافتی هفت میلیون تومانی هر کارمند در سال جاری، به 
نظر می رسد در سال آینده این قشر به حقوق 9 میلیون تومانی 
برسد که رقم بسیار ناچیزی است، آن هم با توجه به پیش بینی 
ادامه تورم بالای 4۰ درصد برای اقتصاد ایران. افزون بر این، با 

انتشار خبر افزایش ۲۰ درصدی حقوق کارمندان، این نگرانی 
برای کارگران نیز به وجود آمد که دستمزد آنها نیز به همین 
میزان بالا رود. این در حالیست که افزایش حدود ۲۰ درصدی 
دستمزدشان در سال جاری با توجه به نرخ تورم بالای 4۰ 
درصد و سبد معیشت ۲۳ میلیون تومانی، با انتقاداتی همراه 
شد. هنوز هم صدای این انتقادات بلند است، اما نتیجه ای از 
جلسه شورای عالی کار بیرون نیامده. البته شنیده ها حاکی از 
این است که بار دیگر در روزهای پایانی آبان ماه، جلسه شورای 

عالی کار با محوریت بررسی و ترمیم دستمزد برگزار شود. 

  وضعیت حقوق بازنشستگان نامعلوم است
حاجی دلیگانی، نماینده دوره یازدهم مجلس شورای اسلامی 
و عضو کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس شورای 
اسلامی در گفت وگو با تسنیم، با اشاره به آخرین وضعیت 
حقوق بازنشستگان لشکری و کشوری و همچنین تامین 
اجتماعی، گفت: در برنامه هفتم توسعه به طور مشخص 
در مورد حقوق بازنشستگان لشکری و کشوری و همچنین 
بازنشستگان تامین اجتماعی تصمیم گیری نشده است و آن 
چیزی که در این مورد در برنامه هفتم ذکر شده به هیچ وجه 
کافی نیست.  مردادماه سال جاری بود که محسن پیرهادی، 
نایب رئیس کمیسون تلفیق برنامه هفتم در مجلس گفت 
که جمعیت زیر خط فقر به مرز ۲8 میلیون رسیده است. 
این وضعیت زنگ خطر برای توجه ویژه به حوزه آسیب های 
اجتماعی را به صدا درآورده است. سقوط اقتصادی برخی اقشار 
جامعه در یک دهه اخیر، رشد حاشیه نشینی، افزایش مهاجرت 
و... از جمله هشدارهایی است که اگر نسبت به ساماندهی و 
مقابله با آن در برنامه هفتم توسعه جدی نباشیم، به زودی در 

حوزه سلامت اجتماعی با بحران مواجه می شویم. 

  فاجعه رخ داده است
در همین مورد معین الدین سعیدی، دیگر نماینده مجلس 
گفت که وقتی ۲8 میلیون نفر زیر خط فقر قرار گرفته اند، این 
یعنی یک فاجعه رخ داده است. در استان سیستان و بلوچستان 
مصرف گوشت به پایین تر حد خود و به تعبیری کمتر از سه 
کیلوگرم رسیده است. امیدوارم از آمارسازی ها پرهیز شود. 
گاهی آمارهایی را مطرح می کنند که احساس می کنم شاید 
درباره کشور دیگری صحبت می کنند.  این گزارش حاکی است؛ 
قطعاً اشِراف نمایندگان مجلس نسبت به واقعیت های جامعه 
امتیازی محسوب می شود که نباید از آن غافل شد، اما تا زمانی 
که این آگاهی و ابراز همدردی آنها به ارائه راهکار ختم نشود 

قطعاً مرهمی بر دل دردمندان نخواهد بود. 
فعالان کارگری از جمله افرادی هستند که درصدد هستند 
تا با هم آوایی و رساندن حرف ها و مشکلات گروه های کارگری 
و... بتوانند بخشی از مطالبات آن ها را محقق سازند. در این 
راستا کارگران و فعالان کارگری، از امضا کردن مصوبه مزدی 
توسط نمایندگان رسمی شورایعالی کار انتقاد می کنند و هم از 

سوگیری های فعالان رسمی کارگری در سطوح عالی. 

  دستمزدهای 1402 جایی برای دفاع ندارد
احسان سهرابی )فعال کارگری( در این رابطه گفت: یکی از 
فعالان صنفی کارگری در سطح عالی تشکل های رسمی قانون 

کار، چنان موضع گیری کرده و ازهم تشکلی های خود اعلام 
برائت نموده که در وهله  اول، آدم بی اختیار فکر می کند طرف 
نماینده رسمی وزارت کار و دولت است! متاسفانه در میان 
فعالان رسمی کارگری، افرادی را داریم که نام فعال صنفی 
را یدک می کشند، اما در عمل حامی منافع نمایندگان دولت 
هستند.  او مزد ۱4۰۲ را غیرقابل دفاع توصیف می کند و ادامه 
می دهد: نتیجه  مصوبه غیرقانونی مزد ۱4۰۲ چیزی جز تولید 
فقر و افزایش آسیب های اجتماعی و رشد بزهکاری و خطر از 
هم پاشیدگی خانواده ها نخواهد بود؛ باید آیین نامه شورای عالی 
کار تغییر کند تا کارگران در این جلسات دارای وزن و امضا 
شوند؛ حالا که حضور یا عدم حضور نمایندگان کارگری فرقی 

نمی کند، چطور دم از سه جانبه گرایی و قانون می زنند؟!
به اعتقاد سهرابی، گناه دستمزدِ غیرقانونی فقط برعهده  
امضاکنندگان و دولت نیست، او نمایندگان مجلس را نیز مقصر 
می داند: »امروز مجلس شورای اسلامی در ظاهر نماینده مردم 
بالاخص کارگران است؛ این نمایندگان اشتباه کرده اند که در 
مورد افزایش غیرقانونی دستمزد سکوت اختیار نموده اند؛ باید 
خطاب به آنها گفت؛ یکی از وظایف وکلای ملت، نظارت بر 
اجرای قوانین است، باید نسبت به کاهش قدرت خرید کارگرانِ 
حوزه های انتخابی خود پاسخگو باشید؛ لطف کنید و فقرای 
حاشیه شهرهایتان را با چشم سر رویت کنید؛ آیا نمی دانید 
اینگونه افزایش دستمزد منجر به گسترش حاشیه نشینی 

می شود؟«

  روند رو به رشد شاغلان فقیر
مسلم خانی، استاد دانشگاه و کارشناس بازار کار درباره 
شاغلانی که با مشکلات مالی روبه رو هستند، می گوید: ما در 
کشور با پدیده شاغلان فقیر مواجه هستیم که به طور فزاینده 
رشد پیدا کرده است. افراد شاغل شاید در چند شیفت کار کنند 
اما جزء گروه های فقیر محسوب می شوند و ما در قشر کارگر 
و کارمند با این مسأله روبه رو هستیم. این مسأله تأثرآوری 
است که درعین حال که شاغل هستید، اما جزء فقرای جامعه 
محسوب شوید. طبق استاندارد افراد شاغل باید در گروه 
متوسط جامعه قرار بگیرند، اما طی چند سال گذشته به دلیل 

جهش ارز پدیده شاغلان فقیر در کشور افزایش پیدا کرد. 

  اختلال زندگی را درمان کنید
این استاد دانشگاه با تأکید بر استیجاری بودن مسکن 
بسیاری از مزدبگیران، می گوید: اجاره بهاء بخش زیادی از 
حقوق آنها را می بلعد. بر اساس گزارش بانک مرکزی تقریبا 8۲ 
درصد مردم ایران مشتری تسهیلات بانکی هستند و این علاوه 
بر هزینه های زندگی است. جهش قیمت مسکن و خودرو نیز 
به معیشت کارمندان و کارگران فشار زیادی وارد کرد. چنین 
تورمی باعث می شود تعداد سفرها کاهش پیدا کند و نظام 
گردشگری نیز لطمه ببیند.  بر پایه این گزارش، به راستی بسیار 
مطلوب است که یکی از مسئولان معمای حقوق 8 میلیون 
تومانی و حق مسکن 9۰۰ هزار تومانی و اجاره خانه های 
معمولی ماهانه 8 بیشتر از میلیون تومان را در خانواده ای سه 
نفره حل کند تا این گروه کثیر از افراد جامعه که هر روز بر 
تعداد آنها نیز افزوده می شود، دریابند چگونه باید زندگی خود 

را بچرخانند؟
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دریـچه

نگـره

گزارش
تسهیل تجارت در مناطق مرزی 
مشکل کوله بران را حل می کند؟

با وجود اینکه برخی مقامات محلی به بهانه 
تأمین معیشت مرزنشینان به دنبال تسهیل 
و آزادسازی کوله بری هستند؛ اما بسیاری از 
کارشناسان معتقدند این اقدام نمی تواند موجب 
بهبود وضعیت شود. به گزارش مهر، بیکاری 
گسترده و فقدان صنایع مولد در مناطق مرزی، 
بسیاری از افراد ساکن در شهرهای مرزی را 
مجبور به اشتغال در کوله بری کرده است. 
متأسفانه سود واردات کالاهای ممنوعه و قاچاق 
به جیب سوداگران اصلی رفته و مرزنشینان 
کمترین بهره مندی را از رونق این اقتصاد 
زیرزمینی می برند. پدیده کوله بری نه تنها 
مخاطرات جانی زیادی برای ساکنان نواحی 
مرزی در پی دارد، بلکه با ورود کالای قاچاق 
ضربه های مهلکی هم بر پیکر اقتصاد تولید 
داخل وارد می کند؛ ازاین رو دولت با تصویب و 
پیگیری یک آئین نامه در پی حل این مشکل 
بود؛ طبق آخرین اخبار منتشر شده این لایحه در 
مجلس تصویب شده و قانون ساماندهی کوله بری 
ظرف یکی دو ماه آینده برای اجرایی شدن، 
ابلاغ می شود.  اما در هفته های اخیر برخی 
مقامات استانی در پی آزادسازی کوله بری در 
برخی مناطق مرزی بودند؛ به اعتقاد این دست 
از مسئولان، آزادسازی و تسهیل کوله بری، 
هم به اقتصاد مرزنشینان کمک می کند و هم 
موجب امنیت بیشتر مرزها می شود.  با این  وجود 
بسیاری از کارشناسان باور دارند، عواملی مانند، 
نرخ بالای بیکاری در مناطق مرزی، عدم نگاه 
مناسب در تخصیص اعتبارات، ضعف دولت در 
ایجاد اشتغال، تبعیض در تخصیص بودجه، نبود 
سیاست گذاری مناسب جهت توسعه تجارت 
مرزی از جمله مشکلات موجود دررابطه با 
زندگی و معیشت بخشی از مرزنشینان است که 
نمی توان این مسائل را از طریق تسهیل کوله بری 

و توسعه اقتصاد غیررسمی حل وفصل کرد. 

  کوله بری نسخه مناسب نیست
دراین رابطه حسام محمدی فرد؛ کارشناس 
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، 
ضمن اشاره به پدیده کوله بری به عنوان یک 
مسأله اجتماعی می گوید: ما دو نوع کوله بری 
شامل رسمی و غیررسمی داریم، اما نکته 
قابل توجه بحث کوله بری مرزنشینان یعنی 
کوله بری توسط مردم سایر استان ها و کوله بری 
زنان در طی سال های اخیر بوده که به عنوان 
یک پدیده اجتماعی طی سال های اخیر در حال 
افزایش است.  این کارشناس مرکز پژوهش های 
مجلس، ادامه داد: لازمه بحث تجارت فرامرزی 
دو شاخصه اصلی یعنی دانش و سرمایه است که 
نبود دانش و سرمایه حتی در شرکت های بزرگ 
نیز با مشکل مواجه خواهد شد؛ بنابراین ما بسیار 
تأکید داریم که در قوانین برای توسعه مناطق 
مرزی حتما امتیازاتی از جنس تجارت در نظر 
گرفته شود. وی افزود: امروزه یکی از علت های 
کوله بری عدم توسعه یافتگی مناطق مرزی است 
که چون اشتغال دیگری برای افراد ساکن در آن 
مناطق وجود ندارد، حدود ۶۰ الی 9۰ هزار نفر 
در مناطق مرزی دارای شغل کوله بری هستند. 
این از جمله مواردی است که به آن توجه نشده و 
برنامه توسعه برای آنها مشخص نیست، لذا یکی از 
موارد، حل موضوع کوله بری و موضوعات مشابه، 
وجود یک الگو و برنامه مشخص برای این مناطق 
است. محمدی فرد در ادامه با اشاره به چالش های 
توسعه مناطق مرزی گفت: چالش هایی ازجمله 
ورود کالا بدون توجه به ضوابط بهداشتی و 
امنیتی، ورود کالا بدون توجه به ممنوعیت ها و 
محدودیت ها، افزایش تقاضای ارز و تبادل آن 
خارج از ضوابط بانک مرکزی، وابستگی مستقیم 
و غیرمستقیم اقتصاد این مناطق به این فرایندها، 
تبعات اقتصادی و امنیتی مقابله با کوله بری، عدم 
توسعه و عدم ایجاد اشتغال جایگزین برای این 
مناطق از جمله چالش های توسعه مناطق مرزی 
است؛ لذا در توسعه ملی و منطقه ای برای مناطق 

مرزی باید یک تصمیم کلان گرفته شود. 

  ضرورت ایجاد شفافیت 
همچنین، میثم مهرپور، کارشناس اقتصادی 
در گفت وگو با مهر، پیرامون نتایج ساماندهی 
فعالیت های کوله بری گفت: ساماندهی این مسأله 
به معنای به رسمیت شناختن موضوع کوله بری و 
همچنین شفاف شدن این پدیده است البته این 
دو موضوع با یکدیگر متفاوت اند به عبارتی آفت 
ساماندهی کردن پدیده هایی که به زعم قانون 
مخرب یا غیرقانونی باشد به رسمیت شناختن 
مسأله است؛ البته شفاف شدن پدیده مذکور نکته 
مثبت این جریان است. مهرپور با بیان اینکه ظاهراً 
فعالیت های کوله بری غیرقانونی است، عنوان 
کرد: به هرحال مسأله کوله بری در کشور وجود 
دارد؛ بنابراین ساماندهی کردن آن یک ضرورت 
است؛ چراکه با چنین اقدامی حداقل این پدیده 
شفاف خواهد شد؛ زیرا در این سال ها مبارزاتی 
که در حوزه قاچاق کالا و کوله بری انجام شده 
نتیجه بخش نبوده؛ بنابراین شفاف شدن مسأله 
کوله بری منجر به شناسنامه دار شدن افراد تحت 
عنوان کوله برخواهد شد که اتفاق مثبتی است. به 
گفته این کارشناس اقتصادی سهم کوله بری و 
ته لنجی و غیره در قاچاق کالای کشور به نسبت 
مسأله اصلی قاچاق بسیار نازل و کم است. در 
عمده آمارهای قاچاق کالا که توسط ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز بیان شده میزان قاچاق بیش 
از ۲۰ میلیارد دلار برآورد شده که بیشتر آنها از 
طریق مبادی رسمی و توسط باندها و مافیاهای 
پشت پرده انجام شده و درصد ناچیزی از آن 

مربوط به مواردی نظیر کوله بری است. 

مدیرعامل شرکت راه آهن: 

آمار بلیت صادرشده گویای افزایش سفرهای ریلی است
مدیرعامل شرکت راه آهن درباره اینکه 
چرا اکنون بلیت گرفتن به دشواری انجام 
می شود، گفت: تلاش ما این بوده که تا جایی 
که می توانیم بلیت را در دسترس مردم قرار 
دهیم؛ به رغم بدهی ها و انباشت عدم تعمیرات 
از گذشته تلاش شده به مردم خدمت رسانی 
کنیم و آمار بلیت صادر شده  هم نشان می دهد 

که سفرهای ریلی بیشتر شده است. 
سید میعاد صالحی با بیان اینکه بعد از 

کرونا، کشور در شرایط خاصی قرار گرفته 
بود، گفت: طبیعتا در سال ۱4۰۰ کمی 
از فضای کرونا در نیمه دوم کاسته شد و 
در همان ایام تغییر دولت صورت گرفت 

و دولت سیزدهم مستقر شد. 
آن چه که از دولت دوازدهم 

به دولت سیزدهم به ارث 
رسید و آن چه در شهریور 
ماه و مهرماه ۱4۰۰ به ما 

تحویل شد، انباشت عدم تعمیرات در حوزه 
لکوموتیو و بهسازی و بازسازی خطوط بود و 
همچنین بیش از ۲۰۰۰ میلیارد تومان بدهی 
فقط در حوزه تعمیرات لکوموتیو از گذشته به 

جا مانده بود.  
وی در ادامه با بیان اینکه با رفع پاندومی 
کرونا، تقاضاهای مردم برای مسافرت نیز 
افزایش پیدا می کرد، گفت: از این رو لازم بود 
یک تلاش مضاعف کنیم که عقب ماندگی 
گذشته جبران شود؛ در حالی که به 
جای اینکه پول داشته باشیم، بدهی 
داشتیم. با وجود این تلاش های 
زیادی انجام شد و توانستیم امکانات 
گذشته را که خراب شده و تعمیرات 
نشده بود را بازگردانیم و در 
خدمت مردم قرار بدهیم؛ 
نشان این آماری است که 
هم در سال ۱4۰۰، ۱4۰۱ 

و ۱4۰۲ به ثبت رسیده؛ البته طبیعی است که 
در سال ۱4۰۱، با کاهش پاندومی کرونا و آرام 
آرام بازگشت تقاضاهای سفر، افزایش حمل 
مسافران را نسبت به سال -۱۳99 ۱4۰۰ 

داشتیم.  
داد:  ادامه  راه آهن  شرکت  مدیرعامل 
تلاش ها به گونه ای بود که توانستیم تعداد 
مسافر بیشتری را حمل کنیم و جابه جایی 
مسافرین به گونه ای بود که در سال ۱4۰۱ با 
جابه جایی ۲9 میلیون و ۶۷۰ هزار نفر مسافر، 
ضمن اینکه نسبت به سال قبل آن بیش از 4۰ 
درصد رشد مسافر را شاهد بودیم، رکورد تاریخ 
حمل و نقل ریلی مسافری ما جابجا شد؛ قبلا 
این رکورد مربوط به سال 89 بود با ۲8 میلیون 
و 8۰۰ هزار نفر.  صالحی اظهار کرد: ما در شش 
ماهه اول سال ۱4۰۲ توانستیم ۱۶ میلیون و 
۲۰۰ هزار نفر مسافر جابجا کنیم و از ابتدای 
سال تا نیمه آبان ۱4۰۲ هم بیش از ۲۰ میلیون 

نفر مسافر را جابجا کردیم و این نشان می دهد 
حمل ونقل ریلی مسافری با همه توان به مردم 
خدمت رسانی می کند. اگر با همین نرخ پیش 
برویم به نظر می رسد تا پایان سال ۱4۰۲ از 
مرز ۳۰ میلیون نفر عبور خواهیم کرد و رکورد 
سال گذشته را خواهیم شکست.  وی در پاسخ 
به اینکه چرا اکنون بلیت گرفتن به دشواری 
انجام می شود، گفت: تلاش ما این بوده که 
تا جایی که می توانیم بلیت را در دسترس 
مردم قرار دهیم؛ به رغم بدهی ها و انباشت 
عدم تعمیرات از گذشته تلاش شده به مردم 
خدمت رسانی کنیم و آمار بلیت صادرشده  هم 
گویای این است که سفرهای ریلی بیشتر شده؛ 
از طرف دیگر ما برای اینکه بتوانیم برای آحاد 
مردم یک فرصت برابر داشته باشیم، با همکاری 
شرکت های حمل ونقل ریلی مسافری، عرضه 
بلیت هم در آژانس ها و هم از طریق فضای 

مجازی و اینترنت همزمان انجام می شود. 

»آرمان ملی« پارادوکس گذران زندگی با حقوق وزارت کار و تورم افسارگسیخته را بررسی می کند؛ 

آقایان مسئول؛ بفرمایید زندگی 
با حقوق 8 میلیونی 

معادله حقوق 9 میلیونی و 
اجاره خانه 8 میلیونی؟ 

 معجزه زندگی با حق مسکن
 900 هزار تومانی و اجاره 8 میلیونی


